
ПРОТОКОЛ 
 

Засідання Світової управи СУМ, яке відбулося у четвер, 15 листопада 2001 року в 
приміщенні готелю „Ренесанс”, Чікаґо, США. 
 
Присутні: Віра Гайдамаха, Євген Чолій, Володимир Шляхетко, Надія Татарин, Ігор 
Симчич, Петро Дума, Роман Панас, Андрій Сеничак, Юрій Наконечний, Зенон 
Коваль, Володимир Карпинець, Галина Головка, Віктор Войцехівський, Андрій Бігун 
 
Запрошені: Ірина Мицак, директор адміністрації „Крилатих”, Гарі Несмашний, екз. 
директор КУ СУМ в Канаді, Богдан Гаргай, голова підготовчого комітету Світового 
Конґресу, Христина Верещак, голова місцевого підготовчого комітету Світового 
Конґресу. 
 
1. Відкриття 
 
 Голова СУ СУМ подруга  В.Гайдамаха відкрила засідання сумівським привітом 
„Честь України – Готов Боронити!” о год. 19:30 вечора 15 листопада 2001 року. 
 
2. Прийняття порядку нарад 
 
 Голова СУ СУМ подруга  В.Гайдамаха зачитала проект порядку денного 
засідання СУ СУМ (додається).  
 Друг Є.Чолій запропонував додати до порядку денного точку 3-А  “Звіти” – щоб ті, 
що мають приготовані звіти, могли їх представити Світовій Управі. Друг П.Дума 
підтримав цю пропозицію. Внесок прийнятий. 
  
Світова Управа одноголосно прийняла порядок денний: 
 
1. Відкриття. 
2. Прийняття порядку нарад. 
3. Прийняття протоколу попереднього засідання Світової Управи 
3-А. Звіти 
4. Світовий Конгрес СУМ 
 

4.1.Проект порядку денного і програма. 
4.2.Проект складу робочої президії. 
4.3.Звіти на Конгресі (від Світової Управи, Світової Контрольної Комісії, 

Світового 
Товариського Суду) 

4.4.Проекти комісій 
 

4.4.1. Проект Бюджету СУ СУМ 
4.4.2. Проект змін до Статуту 
4.4.3. Проект у справі одностроїв 
4.4.4. Проект постанов виховної комісії 
4.4.5. Проект комісії СУМнету 
4.4.6. Впроект видавничої комісії 



4.4.7. Проект номінаційної комісії 
4.4.8. Проект організаційної Комісії 
4.4.9. Проект резолюційної комісії 

 

5. Підсумки Світового Злету. 
6. Гасла і річниці на 2002 рік. 
7. Відзначення ІУ-м ступенем. 
8. Різне. 
9. Закриття. 
 
3.  Прийняття протоколу попереднього засідання Світової Управи 
 
 Друг Р.Панас зачитав протокол попереднього засідання СУ СУМ. 
 Із зауваженнями і доповненнями виступили:  
Подруга Г.Головка: виправила Петро Ґрод на Павло Ґрод. 
Подруга В.Гайдамаха: на ст.13 виправити КУМО на СКУМО, а також, що в тексті 
неправильно вказано, буцімто вона просила розуміння до членів з Європи, які не 
обізнані з Robert’s Rules of Order.  
Друг Є.Чолій: уточнив, що він говорив на засіданні, що страхування у принципі 
можливе, але для незареєстрованої організації це буде дорожче і складніше. 
  
 Подруга Н.Татарин зробила внесок прийняти протокол із названими поправками. 
Друг А.Сеничак підтримав цю пропозицію. Протокол прийнято.  
 
3-А. Звіти 
 
3-А.1. Друг Є.Чолій представив звіт про свою діяльність як першого заступника 
голови СУ СУМ (додається). 
 
3-А.2. Подруга Г.Головка, голова КУ СУМ в Канаді, оповіла про діяльність СУМ 
Канади: Крайовий З’їзд, СУМ Фест, провідницький семінар для ст.юнацтва та 
молодих дружинників, створення нового осередку СУМ в Оттаві, літні табори, 
чисельну участь сумівців з Канади у Світовому Злеті, дуже успішну конференцію 
виховників. 
 
3-А.3. Друг Ю.Наконечний, голова КУ СУМ в Америці, поінформував присутніх про 
виховну працю в осередках; загальносумівські імпрези: Злет Юнацтва, зустріч 
Українців Америки, Маніфестаційний Здвиг в Елленвілі; Пленум КУ СУМ в Америці, 
який відбувся у формі робочих груп (workshops) у Палатайні; підготовку Світового 
Конґресу. 
 
3-А.4. Друг Віктор Войцехівський, голова КУ СУМ в Україні, позвітував про виховну 
діяльність в осередках, всеукраїнські табори – вишкільні і юнацькі; розвиток дружин 
суспільників і культурників; річний вишкільний курс семінарів, який закінчується 
іспитами на ступінь виховника; Мистецький здвиг, Конференція СУМнету, розвиток 
крайового та осередкових веб-сайтів на CYM.ORG; проведення мандрівного табору. 
 У дискусії над звітом взяли друзі Є.Чолій, І.Симчич та подруга В.Гайдамаха. 



 
3-А.5. Подруга Н.Татарин, голова Світової виховної Ради, позвітувала, що взяла 
участь у Світовому Злеті в Україні, де мала розмови з подругою Н.Лавриненко про 
виховну працю в Україні. Щодо змін Правильника Юнацтва СУМ, то відгуки від 
теренів не надійшли, але вже є на папері пропозиції змін. Пропозиції щодо гасла і 
річниць СУМ на 2002 рік також вчасно не надійшли. 
 
3-А.6. Друг З.Коваль, голова Світового Товариського Суду  представив звіт з 
діяльності СТС за каденцію, з якого слідувало, що Товариський Суд не вів діяльності 
від часу останнього Світового Конґресу.  
 
3-А.7. Друг Роман Панас, голова КУ СУМ у Великій Британії, поінформував про 
проведення Окружних і Крайового Здвигів, участь у Світовому Злеті, літні табори, 
спортивну діяльність на Тарасівці, а також про підготовку альбому про історію СУМ у 
Великій Британії. 
 
3-А.8. Друг А.Сеничак, голова КУ СУМ в Німеччині, позвітував, що на їхньому терені 
проведено літній табір  в Ґомадінґені, кілька нерегулярних зустрічей з дітьми. 
Діяльність відбувається в основному у Мюнхені, декотрі особи доїжджають з терену. 
Вся робота лежить на кількох особах. Офіційно зареєстровано 220 членів, що 
сплачують внески. З них дружинників – 120, мол.юнацтво – 13, ст.юнацтво – 33 і 
близько 50 сеньйорів. Новоприбулі українці не готові прилучитися до СУМ-у. На 
Світовий Злет з терену Німеччини ніхто не приїхав, бо є великий брак цікавості і 
мотивації (4 зголосилися і відмовилися в останню хвилину).  
 
3-А.9. Друг П.Дума, голова КУ СУМ в Австралії, повідомив, що на їхньому терені діє 8 
осередків, до яких належить 678 членів (чисельність членства зменшується). В 
лютому 2001 р. Відбулася  Конференція СУМнету (30-40 учасників). Літні табори 
відбулися на 3-х оселях. В цьому році КУ сподівається провести крайовий табір. 
Відбулася зустріч керівників дружинників щоб розвинути працю. Крайовий Здвиг був 
дуже вдалим – участь взяли близько 250 учасників. За звітний період відбулося 6 
засідань КУ і одна телеконференція голів. Замість Балю дебютантів відбувся 
вишкільний курс дорослого життя. З терену Австралії у Світовому Злеті взяло участь 
15 осіб. 
 
3-А.10. Друг І.Симчич, генеральний секретар СУ СУМ, позвітував про свою діяльність 
за звітний переіод (додається).  
 
3-А.11. Друг А.Бігун, голова референтури СУМнету, понформував про проведення 
Світової та Крайових конференцій СУМнету, а також про плани розвинути працю з 
юнацтвом, мультимедії та програму „Комп’ютери для молоді”.  
 Члени СУ СУМ поставили другові Бігуну ряд питань щодо програми „Комп’ютери 
для молоді”. 
 
3-А.12. Друг В.Шляхетко, скарбник СУ СУМ, представив фінансовий звіт (додається). 
Він також поставив питання, кому СУ СУМ покриває витрати за проїзд і перебування 



на Конґресі. На це питання було надано роз’ясненя, що СУ покриває витрати всім 
обраним членам світових органів, головам комісі та головам КУ Аргентини і Австралії 
(частково). 
 
 Подруга В.Гайдамаха внесла пропозицію, щоб покрити витрати на дорогу і візу 
другові В.Войцехівському, голові КУ СУМ в Україні. Друг В.Шляхетко підтримав цей 
внесок. Рішення прийняте. 
 
 Друг П.Дума зачитав звернення до СУ про зниження оподаткування (додається). 
Друг І.Симчич підтримав це звернення.  Рішення прийняте.  
 
 Подруга Г.Головка звернулася від імені КУ СУМ Канади з проханням знизити 
оподаткування на 750 кан.дол. Друг П.Дума підтримав звернення. Рішення прийняте. 
 
3-А.13. Подруга Ірина Мицак, директор адміністрації „Крилатих”, представила звіт 
(додається). Після цього подруга Мицак повідомила, що „Крилаті” вперше попадають 
в дефіцит коштів, а також мають другу проблему – невідповідність змісту „Крилатих” 
попитові і потребам передплатників, а саме: мова є тяжкою, соціальні проблеми та 
мало сумівської тематики.  
 Після цього відбулася велика дискусія. 
 
4. Світовий Конґрес СУМ 
 
Друг Богдан Гаргай, голова підготовчого комітету Конґресу від КУ СУМ в Америці, 
коротко поінформував про підготовку Конґресу: КУ Америки доручила осередкові в 
Чікаґо підготувати Конґрес. За технічну роботу відповідала голова осередку подруга 
Христина Верещак. За цей час підготовано пресове повідомлення і програму 
Конґресу.  
 Подруга Х.Верещак, голова місцевого підготовчого комітету, доповіла, що на 
Конґрес зголошено 73 делеґати і 8 гостей. Президент УККА Михайло Савів не зможе 
бути присутнім на бенкеті і просить надати слово для привіту у п’ятницю. Для комісій 
є 10 кімнат, є техніка для комп’ютерних презентацій. Буде присутній представник 
мера Чікаґо Рейлі, який відповідає за молодіжну політику, сенатор Дивнич, владика 
Інокентій, генеральний консул України доктор Базилевський з Дружиною, голова СКУ 
А.Лозинський. 
 
4.1. Проект порядку денного і програма Конґресу 
 
 Друг Є.Чолій запропонував, щоб у точці 6-б звітували друзі Шляхетко – 
за фінанси, Бігун – за СУМнет, Войцехівський – про діяльність СУМ в 
Україні та Світовий Злет. Друзі П.Дума та З.Коваль підтримали цю 
пропозицію. Рішення прийняте.  
 Подруга Г.Головка запропонувала зробити переву на обід від 12 год. до 
12:30. 
 Подруга В.Гайдамаха запропонувала уділення абсолюторії перенести 
на точку 16. Друг З.Коваль підтримав цю пропозицію. Рішення прийняте.  



 
4.2. Проект складу робочої президії 
 

Спільною згодою члени СУ СУМ ухвалили пропонувати Конґресові 
такий склад робочої президії: Друг Зенон Коваль – голова, друг Павло 
Ґрод – заступник голови, подруга Н.Лавриненко – секретар. Другого 
секретаря запропонує завтра терен Америки. 
 
4.3. Звіти на Конґресі 
 
 Звіт на Конґресі від СУ представлятиме подруга В.Гайдамаха. Звіт 
Світової Контрольної Комісії представить друг Володимир Карпинець. Звіт 
СТС підготував і представить друг З.Коваль. 
 
4.4. Проекти комісій 
 
 Свіова Управа з’ясувала стан готовності комісій до роботи на 
Конгресі: Проект змін до Статуту – готовий; проект змін до одностроїв – 
буде готовий до розгляду на організаційній комісії; виховна комісія – 
матеріали готові до обговорення; комісія СУМнету – матеріали повністю 
готові; видавнича комісія – матеріали готові; Номінаційна комісія – ще 
працює; Резолюція – проект готовий. 
 
5. Підсумки Світового Злету 
 
 Світова Управа ухвалила звіт про Світовий Злет перенести на Конґрес. 
 
6. Гасла і річниці на 2002 рік 
 
 Подруга Н.Татарин представила проекти річниць і гасла на 2002 рік:  
Річниці  

• 70-ліття голоду 
• 60-ліття створеня УПА 
• 110-ліття народження Патріарха Йосифа Сліпого 

 
Гасла  

• „СУМ живе, працює і росте” 
• „Ідемо вперед слідами героїв” 
• „Хай квітне душею сумівська сім’я” 

 
Спільною згодою вирішено, щоб виховна комісія на Конґресі попрацювала над 

проектами річниць та гасла. 
 

7. Відзначення  IV-м ступенем 
 
7.1. Від терену Канади кандидатів на відзначення четвертим ступенем виховника 



представила подруга Н.Татарин : подруги Г.Головка, І.Мицак, М.Підгірна та друг 
Р.Луців. На 4-й ступінь культурника – подруга М.Чолій. Супровідні листи від КУ СУМ в 
Канаді додаються. Друг Ігор Симчич запропонував надати 4-й ступінь названим вище 
кандидатам. Рішення прийняте одноголосно. 
 
 Від терену В.Британії друг Р.Панас зачитав подання відзначити 4-м ступенем 
виховника друга В.Карпинця (додається). Вирішили надати 4-й ступінь виховника 
другові Карпинцю. 
 
7.2. Голова КУ СУМ в Україні представив лист від Тернопільського осередку про 
відзначення осіб (у т.ч. і матеріальне), які заснували підпільну організацію під назвою 
СУМ 1948 року у с.Кошляки Тернопільської області.  
 Друг З.Коваль запропонував нагородити грамотою всіх учасників тієї підпільної 
групи. Друг І.Симчич запропонував надати їм почесне членство в СУМ. Друг Є.Чолій 
запропонував надати грамоту, але не почесне членство, а матеріальну допомогу 
пошукати у якихось фондах.  
 Вирішили: Виготовити листа СУ до благодійних організацій, копію якого направити 
до КУ; зробити грамоти і передати їх в Україну для вручення (відповідальні – 
І.Симчич, В.Гайдамаха – текст, А.Бігун – технічне оформлення). 
 
8. Різне 
 
8.1. Друг А.Бігун порушив питання Правильника СУМнету, який досі не затверджений 
Світовою Управою. Вирішили, щоб видрукувати текст і ще до розгляду питання 
абсолюторії на Конґресі прийняти рішення. 
 
8.2. Подруга Н.Татарин внесла пропозицію, яка виникла на Світовій Конференції 
голів Крайових Виховних Рад – замінити в тексті Приречення слова „Боротися за 
розбудову і силу української держави” на „...розбудову і зміцнення української 
держави”. 
 Друг Є.Чолій виступив із запереченням пропозиції, мовляв, як громадянин Канади 
може боротися за розбудову і зміцнення іншої держави від часу коли Україна стала 
незалежною державою?  
 Питання зняте з обговорення. 
 
8.3. Друг З.Коваль виступив із запитом, чи відписала СУ СУМ на листа друга 
Омеляна Коваля у справі перевидання творів Ващенка. 
 Подруга В.Гайдамаха сказала, що перевірить цю справу, бо тепер не може дати 
точної відповіді. 
 
8.4. Дру Ігор Симчич представив інформацію про СУМ в Аргентині, зачитавши листа 
від голови КУ СУМ в Аргентині, який надійшов незадовго перед засіданням 
(додається). 
 
 Подруга В.Гайдамаха, голова СУ СУМ, закрила засідання сумівським святковим 
привітом: „Честь України – Готов Боронити!” 



 
 
 
 
В.Гайдамаха        І.Симчич 
Голова СУ СУМ       генеральний 
секретар   
 


